
Szomorú a rcca l a  vasút fe lé
Több mint száz jegy vizsgálót megvertek

Két illusztris vendége volt Balassagyarmaton a MÁV cso
mópontnak. Vizsy Ferenc úr a Budapest és Gávay Pál úr a 
Miskolc Vasútigazgatóság üzemviteli igazgatóhelyettese 
személyében. Miről is beszélgethetnénk, mint a megye vas- 
útfejlesztési elképzeléseiről.

- G ávay úr, Salgótarján és környéké
nek ré g i óhaja a H atvan-S algótarján vas
ú tvo n a l villam osítása. M iko r k e rü l erre 
so r?

- Erre egyelőre pozitív választ nem tu
dok adni. Ennek a vonalnak a villa
mosítása két alkalommal is közel került 
a megvalósításhoz, de akkor az erre 
szánt pénzt másra tordították. Nem is 
maga a villamosítás a drága. Ezt műsza
kilag viszonylag olcsón meg lehetne ol
dani. Első lépésben a pályát kellene 
megerősíteni, és erre lefektetni a máso
d ik  s ínpá rt. Ezt köve tné  a b iz to s í
tó b e re n d e zé se k  k ié p íté se . Ez egy 
hosszadalmas, és főleg drága beruhá
zás. Ezek elkészülése után jöhet csak a 
villamosítás, majd a vontató járművek 
beszerzése. Az egész egy olyan tetemes 
költség, ami nem áll rendelkezésére az 
igazgatóságnak.

- A kko r m iben rem énykedhet ez a vi
dék?

- Sok biztatót nem tudok mondani. A 
vasút bevételei nagyságrendekkel csök
kentek, két fő ok miatt. Az egyik az ipar 
általános visszaesése miatt a fuvarozás 
volumene is csökkent, ugyanakkor a tö
megáruk nagy tételben kerülnek át a 
közútra. Sajnos maga a MÁV sem volt 
elég rugalmas, és nem lépett időben en
nek a folyamatnak megállítására. A be
vételek elmaradása mellett a kiadások 
130 százalékkal növekedtek. Eszközál
lományaink nagy része nullára le van ír
va, az emberek hangulata rossz, és 
őszintén el kell mondani a MÁV válság- 
kezelő programot dolgozott ki egy eset
leges sztrájk esetére.

- Vizsy úr, Ön is  ilyen  rossznak ta lá lja  
a vasút helyzetét, a sa já t igazgatóságá
nak szem szögéből?

- Sajnos igen. Nem csak a meglévő 
eszközök rossz műszaki állapota okoz 
gondot, hanem például a szándékos ron
gálás. Gombamód szaporodnak a vasút
vonalhoz közel a színesfém átvevőhe
lyek és ennek mértékében a kábellopá
sok. Ma már több tucatra tehetők az ilyen 
esetek. Volt olyan is, hogy a hiányzó ká
belt kicseréltük, és utána nem egészen

öt perc múlva újra ellopták. Talán, ha a 
cserét végző munkás a távozás után 
visszanéz, már szemtanúja lehetett vol
na az újabb lopásnak. Ezek a óarbár 
cselekedetek, túl azon, hogy nagyon 
sokba kerülnek a MÁV-nak, rendkívül ve
szélyeztetik a vasút forgalmát. Ennek 
kapcsán bárm ikor bekövetkezhet egy 
baleset a vasúton. De nem csak az ilyen 
lopás okoz gondot nekünk. A vasúti ko
csik szándékos megrongálása szinte 
mindennapi cselekedet. Az olyan vona
tokat, melyeken gyakran fordul elő ilyen 
rongálás, mi már csak diszkó szerelvé
nyeknek nevezzük. A javításra sokszor 
már nincs is pénz, egyszerűen kisoroz
zuk azt a kocsit, ezzel is rövidül a kocsi
sor, és nő a zsúfoltság.

- M égis, m it tu d  te n n i a  M Á V az ilye n  
vandalizm us m egakadályozására?

- Gyakorlatilag semmit. A jegyvizsgá
lók ha szólni mernek, tettleg bántalmaz
zák őket. Több mint százra tehető az 
ilyen incidens ebben az évben. Éppen 
ezért egy jegyvizsgálót már nem is állí
tunk szolgálatba, hanem legalább kettőt. 
A vasúti rendőrök számát kellene növel
ni, de ez megint a pénz függvénye.

- Vizsy úr, m ost egy k ic s it e lté rve  az  
e lő b b i tém ától, ten/ezik-e a D régelypa- 
iá nk-ipo iyság  vasútvonal h e lyreá llítá sá t?

- Terveink vannak, a mostani politikai 
légkör nagyon alkalmas egy ilyen feladat 
megvalósítására, északi szomszédaink 
is örülnének az újbóli megnyitásnak. Ezt 
majd egy nemzetközi megállapodásnak 
kell megelőzni, de más probléma is van 
itt. Negyven év alatt a pálya alapépítmé
nye teljesen tönkrement, ezt újra kellene 
építeni, és csak akkor kerülhetne rá a 
sín. Ide tartoznak a különböző műtár
gyak, úgy mint hidak, átereszek, melyek 
már szintén alkalmatlanok a vasútforga- 
lomra. Ha egyszer mindez elkészül, ak
kor újra össze lesz kötve Losonc és 
Ipolyság, mely komoly bevételt jelentene 
az igazgatóságnak.

Soós Géza

A kormány és 
a WC-kefe

Minden rend
szerváltásnak megvan
nak a maguk áldozatai, 
szerencsére a mostani
nál csak gazdasági érte
lemben beszélhetünk er
ről. Az egész fordulatot 
legjobban a mozgássé
rültek többtízezres töme
ge sínylette meg. Az 
igazsághoz tartozik, 
hogy ez a kormány oly 
érzéketlen velük szem
ben, akár egy wc-kefe. 
Sorra szűnteti meg azo
kat a kedvezményeket, 
melyet az előző rend
szertől örököltek. Szá
mukra a gépkocsibe
szerzés gyakorlatilag 
megszűnt, még azt a le- 
hetőséget is elvették, 
hogy külföldről vámmen
tesen behozzanak ma
guknak autót. Arra hivat
kozik az illetékes, hogy 
ezzel sokan visszaéltek. 
Biztos, hogy így van, de 
azokat kellene büntetni, 
vagy a gépkocsit elko
bozni, akik ezen nye
részkedtek. Az, hogy 
most mindenkitől elvet
ték ezt a lehetőséget, ne
héz minősíteni, hiszen 
csak a szélsőséges tár
sadalmak szokták alkal
mazni a kollektív bünte
tést.

Maradván a gépkocsi
nál, azt a bizonyos 420 
literes benzinpénzt na
gyon sok mozgássérült 
megkurtítva kapta meg. 
De itt van a kötelező biz
tosítás. A kormánynak 
hónapok álltak rendelke
zésére, hogy kidolgoz
zon egy kedvezményes 
fizetési rendszert, de ők 
fülük botját nem mozdí
tották. Ma emberek ezrei 
vesztik el munkahelyü
ket, a mozgássérültek 
csak azért nincsenek kö
zöttük, mert ők már teg
nap elvesztették. Lehet
ne sorolni oldalakon ke
resztül sérelmüket, de új
ra csak a wc-keféhez tu
dom hasonlítani az ille
tékesek érzéketlensé
gét. Egy dolog azért vi
gasztal, hogy Magyaror
szágon nincs Tajgetosz.
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